

**မြန်မာနိုင်ငံဒေသအသီးသီးတွင် လယ်ယာ/မြေ သိမ်းယူမှုများသည် ဥပဒေ/လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများဖြင့်
ကိုက်ညီခြင်းမရှိကြောင်း ဥပဒေရေးရာသုံးသပ်ထုတ်ပြန်ချက်**

၁။ မြန်မာနိုင်ငံဒေသအသီးသီးတွင် အာဏာပိုင်များ (သို့မဟုတ်) အာဏာပိုင်များနှင့် ဆက်နွယ်နေသူများ (သို့မဟုတ်) စစ်တပ် စသည်တို့သည် ဒေသခံပြည်သူများ၊ နေထိုင်/လုပ်ကိုင်/ အကျိုးခံစားခွင့်အသီးသီး ရရှိနေခဲ့ကြသော လယ်မြေ/ယာမြေ/ စသည်တို့ကို အတင်းအဓမ္မသိမ်းယူခဲ့ခြင်း၊ သိမ်းယူနေခြင်းများ၊ ကိုပြုလုပ်လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။¹

၂။ ထိုကဲ့သို့ သိမ်းယူရာတွင်လည်း နစ်နာသူများကို လျှော်ကြေးပေးခြင်း၊ မြေယာ အစားထိုး ပေးခြင်း စသည်တို့ကို စနစ်တကျလုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း မရှိကြောင်း ၊ လျှော်ကြေးပေးပါကလည်း ကာလတန်ဖိုး နှင့် အညီ ထိုက်တန်စွာပေးခြင်းမျိုး မဟုတ်ကြောင်းနှင့် မြေယာအစားထိုးပေးပါကလည်း နစ်နာသူများ ယခင်ရရှိခဲ့စားခဲ့ကြသော လမ်းပန်းဆက်သွယ်ရေးအခြေအနေ၊ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အခြေအနေ စသည့် အရပ်ရပ်ဆိုင်ရာအခွင့်အရေးများနှင့် လွန်မင်းစွာ ကွာခြားလျက်ရှိကြောင်းသိရှိရသည်။³

၃။ ထိုကဲ့သို့ အတင်းအဓမ္မ လယ်ယာ/မြေစသည်တို့ကို သိမ်းယူခြင်းခံရသဖြင့် သတင်းမီဒီယာများ သိရှိထုတ်လွှင့် ပေးနိုင်ရန်အတွက်လည်းကောင်း၊ အပြည့်ပြည့်ဆိုင်ရာ အလုပ်သမားအဖွဲ့မှ သိရှိကူညီနိုင်ရန်အတွက်လည်းကောင်း ကြိုးပမ်း ကူညီဆောင်ရွက်ခဲ့သူများကို အာဏာပိုင်များမှ ဖမ်းဆီး၊ စစ်ဆေး၊ အကျဉ်းချခြင်းများပြုလုပ်လျက်ရှိကြောင်းသိရှိရသည်။

ဥပဒေရေးရာသုံးသပ်ချက်

၁။ ၁၉၅၃ ခုနှစ်တွင် လယ်ယာမြေနိုင်ငံပိုင်ပြုလုပ်ရေး အက်ဥပဒေကို ပြဌာန်းခဲ့သည်။ ယင်းဥပဒေအခန်း ၃ " လယ်ယာမြေကိုကင်းလွတ်ခွင့်ပေးခြင်း" ခေါင်းစဉ်ပါ ပြဌာန်းချက်များအရလည်းကောင်း၊ အခန်း ၄ " လယ်ယာမြေဝေငှခြင်း" ခေါင်းစဉ်ပါ ပြဌာန်းချက်များအရလည်းကောင်း၊ အခန်း (၅) " ကင်းလွတ်ခွင့်ပေးသည့်လယ်ယာမြေနှင့် ဝေငှသည့်လယ်ယာမြေပေါ်တွင်ရရှိသည့်အခွင့်အရေး" ခေါင်းစဉ်ပါ ပြဌာန်းချက်များ အရလည်းကောင်း၊ အခန်း ၁၈ "လျှော်ကြေး"ခေါင်းစဉ်ပါ ပြဌာန်းချက်များအရလည်းကောင်း လယ်ယာမြေကို နိုင်ငံပိုင်ပြုလုပ်ရာတွင် လွန်စွာခက်ခဲပြီး အဆင့်ဆင့်သော လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် အညီလုပ်ဆောင်ရမည် ဖြစ်သည်။ ယင်းဥပဒေပြဌာန်းလိုက်သည့် အချိန်အခါတွင် - လယ်ယာမြေအများစုကိုပိုင်ဆိုင်လျက် ရှိသည်မှာ ငွေရှင်းကြေးရှင်များ ဖြစ်နေကြပြီး လယ်လုပ်သူ လယ်သမား အများစုမှာမူ လယ်ယာမြေလက်မဲ့ဖြစ်ရခြင်း၊ ကြွေးမြီတင်ခြင်း စသည့်ပြဿနာများကိုကာကွယ်ဖြေရှင်းနိုင်ရန်၊ လယ်မလုပ်သူတို့ ပိုင်ဆိုင်သည့် လယ်ယာ မြေများကို သိမ်းယူပြီး လယ်လုပ်ခွင့်မရသူ လယ်သမားများကိုခွဲဝေပေးရန်ဟူသည့် ကောင်းမွန်သည့် ရည်ရွယ်ချက်များဖြင့် ပြဌာန်းခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

¹ DVB နော်စေးဇော-၂၈ ဇူလိုင် ၂၀၀၉
၂၀၀၉ မတ်လ (၂၇) ရက်အင်းစိန်ရွှေ့ပြောင်းရပ်ကွက်သားတဦး
² ရီမေအောင် DVB - ၁၆ ဖေဖော်ဝါရီ ၂၀၀၉
³ DVB ထက်အောင်ကျော် ၂၂ မတ် ၂၀၀၉

၂။ ထို့အပြင် ယင်းဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းပြီးနောက်ပိုင်း (၁၀) နှစ်ကာလ ၁၉၆၃ ခုနှစ်တွင် "တောင်သူ လယ်သမား အခွင့်အရေးကာကွယ်သည့် ဥပဒေ" ကိုပြဋ္ဌာန်းခဲ့သည်။

ယင်းဥပဒေ ပုဒ်မ ၃ (၁) တွင် - တည်ဆဲအခြားတရားဥပဒေတရပ်ရပ်တွင် မည်သို့ပင်ရှိစေကာမူ တရားမရုံးတရားရုံး၏ ဒီကရီ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်ဖြင့်-

(က) လယ်ယာမြေ/ကျွဲ /နွား/ ကိရိယာတန်ဆာပလာ/ လယ်ယာမြေမှ ထွက်သော ပစ္စည်း/ စသည်တို့ကို -ဝရမ်းကပ်ခြင်း၊ သိမ်းဆည်းခြင်း မပြုရ။

(ခ) လယ်ယာမြေ မလုပ်ကိုင်ရ/ မဝင်ရ ဟုတားဆီးခြင်းမပြုရ။

(ဂ) လယ်ယာမြေလုပ်ကိုင်သည့် ကျွဲနွား/ထွန်စက် စသည့်သက်ရှိသက်မဲ့ ကိရိယာတန်ဆာပလာ များကို မရွှေ့ပြောင်းရ/ ရောင်းချသုံးစွဲထုခွဲခြင်း မပြုရဟု တားဆီးခြင်း မပြုရ။

(ဃ) အထက်အပိုင်း (က) (ခ) (ဂ) ပါ ကိစ္စ တရားရုံး စပ်လျဉ်း၍ လယ်သမားတစ်ဦးကို ဖမ်းဆီးချုပ် နောင်ခြင်း မပြုရ။

ထို့ကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံဒေသအသီးသီးတွင် အာဏာပိုင်များ (သို့မဟုတ်) အာဏာပိုင်များနှင့် ဆက်နွယ်နေသူများ (သို့မဟုတ်) စစ်တပ်စသည်တို့သည် အထက်ဖော်ပြပါ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ဖောက်ဖျက် ကျူးလွန်လျက် လယ်ယာမြေများကို သိမ်းယူနေခြင်းဖြစ်ကြောင်း ထင်ရှားသည်။

အာဏာပိုင်များအနေဖြင့် - အခြေအနေအကြောင်း တရပ်ရပ်အရ သာမန်ရိုးရိုးမြေ ကို မဖြစ်မနေ သိမ်းယူရမည်ဆိုပါက -

" အများပြည်သူတို့နှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စတရားကြောင့် မည်သည့်မြို့၊ မည်သည့်နယ်၊ မည်သည့် ရပ်ကွက်အတွင်းက မည်သည့် ဧရိယာရှိမြေကို သိမ်းယူရန် ရည် ရွယ်ကြောင်း - ပထမ ကြေငြာရမည်။ ကြေငြာပြီးနောက် သိမ်းမည့်မြေတည်ရှိသောဒေသ တွင် အများပြည်သူမြင်နိုင်အောင် နို့တစ်စာကပ်ရမည်ဟူ ၍လည်းကောင်း ၊ ပြန်တမ်းထုတ်ပြီး ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်းသက်ဆိုင်သူတို့က မြေသိမ်းခြင်းကို အကြောင်း ပြချက်ခိုင်လုံစွာကန့်ကွက်နိုင်သည်" ဟူ၍ ဦးဘဦးနှင့် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော် (ကောလိပ်တော်အရာရှိ၊ မန္တလေး) ၁၉၅၉ B.L.R (H.C) 234 စီရင်ထုံးတွင် ထုံးဖွဲ့ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်ကို လေးစား လိုက်နာရမည်ဖြစ်ပါသည်။

သို့ရာတွင် မျက်မှောက်ကာလ၌ စစ်တပ် (သို့မဟုတ်) ဖက်စပ် (သို့မဟုတ်) ကုမ္ပဏီများက နည်း မျိုးစုံဖြင့် အထက်ဖော်ပြပါ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ၊ စီရင်ထုံးများကိုဖောက်ဖျက်၍ လယ်ယာမြေများကို သိမ်း ယူနေခြင်းကြောင့် လယ်သမားများသည် လယ်ပိုင်ယာပိုင်အဖြစ်မှ စာရင်းငှားလယ်ယာလက်မဲ့ အဖြစ်သို့ ရောက်ရှိလျက် လယ်သမားအချို့သည်ပင်လျှင် အစိုးရအခွန်တော်ကို ထမ်းဆောင်နိုင်ခြင်းမရှိသောကြောင့် မိမိကိုယ်ကို အဆုံးစီရင်လိုက်ကြရသည့်အခြေအနေများရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့နေကြပြီးဖြစ်ပါသောကြောင့်-

နိုင်ငံတော်အေးချမ်းသာယာရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးကောင်စီအစိုးရသည် -

- ဥပဒေမဲ့လယ်ယာမြေသိမ်းဆည်းနေမှုများကိုချက်ခြင်းရပ်ဆိုင်း သင့်ကြောင်း၊
- လိုအပ်ချက်တရပ်ရပ်အရ သိမ်းဆည်းရသည်ဆိုပါကလည်း နှစ်နာသူများကို လျှော်ကြေးငွေ ထိုက်တန်စွာပေးခြင်းဖြင့် ကုစားပေးသင့်ကြောင်း၊
- မြေယာ မတရားသိမ်းဆည်းခံနေမှုကို အခြေခံ၍ မတရားလုပ်ဆောင်နေမှုများကို တားဆီး ရန်၊ လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်ကြသူများကိုအကျဉ်းချထားခြင်းမှ ပြန်လွှတ်ပေးသင့်ကြောင်း တို့ကို ဥပဒေရေးရာ သုံးသပ်ချက်ထုတ်ပြန်အပ်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံ ရှေ့နေများကောင်စီ

နေ့စွဲ - ဧပြီလ (၃) ရက်၊ ၂၀၀၉ ခုနှစ်

အသေးစိတ်သိလိုပါလျှင် ဆက်သွယ်ရန် ဦးမျိုး (086216 0108) တာဝန်ခံ ဥပဒေရေးရာ သုံးသပ်ရေးအဖွဲ့